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iUlon Marqués, 
Salomó Marqués i Sureda, doctor en ciéncies de reducació i catedrátic de 

pedagogía a la Universitat de Girona, compendia una determinada sociolo

gía gironina: la generació que va viure la joventut ais anys seixanta a redós 

de les expectatíves suscitados peí Concilí Vatícá II i el franquismo tarda. En 

Mon Marqués -així és com se'l coneix popularment- és un home com-

promés amb el temps que ha viscut, i conjuga la professió amb la participa

do social. En tant que universitaria s'ha especialitzat en historia de l'educa-

ció, i sobretot en l'estudi de l'exili i la repressió del magisteri. Com a ciutadá 

exercent, ha estat autor d'iniciatives locáis de promoció i defensa deis drets 

humans. A les envistes de la jubilació, dona compte del seu bagatge vital. 

-El vostre nom de pila és bíblic i poc fre-
qüent. Podria ser que fóssiu Túnic Salo
mó de Girona. Tanmateix, tothom us 
coneix per en Mon 

—Si no vaig errat, el nom de Salomó 

ve de shalom, páranla hebrea que vol 

á\i pau, i Salomó vol dir «portador de 

pau». No sóc l'únic amb aqtiest nom; 

en conec un altre a Girona i un altre 

a l 'Escala. Les persones grans de 

l'Escala que es recorden de quan vaig 

néixer em diuen «Salomón». Nascut 

el 1942, sóc setmesó i batejat a casa 

mateix per por que em morís. Diuen 

que pesava un quilo i mig i que era 

tot morat, que cabia en una capsa de 

sabates, que només es veien pestanyes 

i peus! No és fácil que s'oblidin d'en 

Sa lomón. De sempre m'h;in dit 

Mon, tot i que correctament haurien 

de dir Mo. 

-On váreu aprendre a llegir i escriure? 
—A les monges del Cor de Maria, a la 

pla^a de la Catedral. Hi ha una foto 

amb en Jaume Sobrequés, en Lluís 

Carreras i d'altres gironins amb davan-

tal... que fem un pam de goig! El bat-

xillerat ais Maristes. Allá on era feli? 

era a Tescoltisme, no pas a l'escola. A 

l'escoltisme el que feia m'ho sentia 

meu; a l'escola tot em venia imposat. 
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el j ove professor 

-El Seminari de Girona pren una signifi-
cació especial en la vostra vida. 

- E l fct dV-ntrar al Seminar i Major 

va ser friiit, sobretoc, de la refle.xió 

q u e tl ' icm a rescol t i sn ie . Es cons i -

derava que una de les inillors n i anc -

res de fer un plus hiiiit svivicc - q u e 

d e i e n els S c o u t s d e F r a n c e . q u e 

nosaltres seguieni niolt de j i r o p - era 

fer u n a o p c i ó r a d i c a l , e n t r a ñ e al 

s eminar i o en a lguna e o n g r e g a c i ó 

r e l i g io sa . De fec, d e l ' e s c o l t i s m e 

g i roni varen sorcir nois cap al s emi 

nari i cap a Montser ra t : C o m a d i r a . 

Bru, els germans Castanyer, R o u r e . 

j o n ia te ix . . . 

Eni varen posar en el curs d 'cn 

Joan Alsina, a qui ja coneixia de Cas -

telló d 'Empúries, on j o tenia familia. 

El curs següent, vaig coincidir amb el.s 

q u e va ren ser els n ieus c o m p a n y s 

durant tots els estudis: en Joan Puig-

vert, TEnric Sala, en Narcís C o m a d i 

ra, en R o s s e n d IDarnés. en J a u n i e 

Ju l i a , en J o s e p B a r c o n s , en M a r t í 

Vallmajó, en Maten Riera, en Manel 

Rodríguez, etc. De tots els que fórem 

ordenats capellans, la nieitat ens liem 

secularitzat. 

Vaig teñir exeeidents professors: 

deíxa'm dir-te tres nonis ben diferents: 

Modest Prats. Viceiit," M. Capdevila i 

Josep Calzada. Deis dolcnts, que també 

n'hi havia, millor no padar-ne. 

Una de les coses que valoro mes 

és la riquesa que coniportava el fet de 

viure plegats cent persones de 17 a 23 

anys procedents d'ambients faniiliars i 

culturáis ben diferents. El fet de poder 

viure tot el Concil i al Seminari va ser 

d ' una riquesa ín teMectual i, c o m a 

c re í enc , e x t r a o r d i n a r i a , q u e m ' h a 

niarcat per tota la vida. Amb tensions. 

R e c o r d ó un i n t e iu d ' e x p u l s a r - n o s 

perqué havíem llegít el número 13 de 

Qüeslioiis de iñda crístíaiKi, en que bi 

bavia un article d 'en Jaume Lores afir-

niant que els ateus tenien carisma per 
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ajudar cls creients a revisar la scva fe; 

o la denuncia que cus varen ter sectors 

de r O p u s Dei per liaver difós un arri

cie del ceóleg V o n Balrhasar sobre 

rincegrisme a l'Església. Aquest arricie 

ens l'havia enviar en Maria Casadevall 

des de Tolosa de Llengiiadoc, on esta-

va estudian!. Per sort algiins superiors 

ens varen defensar de valent. 

-H¡ ha qul del pas del Seminan en fa 
apología, un exercici de nostalgia I vin
dicado distintiva. 

-C^adaseiiii deis que hi vareni viiirc en 

té una experiencia mol t personal. La 

nieva, en tenues generáis, va ser mole 

positiva. PoCser perqué hi vaig entrar 

aiiib 17 anys i anib una o p c i ó mes 

madura? N o h o sé. N o en tinc cap 

nostalgia, pero reconec que va ser una 

etapa de la meva vida molt rica des del 

pun t de vista huma, cultural i, ja no 

cal d i r -ho , espiritual. T a m b é hi vaig 

descobrir la rigidesa d'alguns profcssors 

i superiors i la gran personalicat del Dr. 

Estela, amb qui podies parlar amb cot;i 

franqucsa, que t'escoltava i t'acollia. Eli 

també tenia pressions de detemiinats 

sectoi"s. N o tots eren coni ell. 

-Pariem de mossén Mon. 
- E l bisbe J u b a n y em va o rdena r el 

desembre de 1966, p o c després del 

referéndum sobre la llei orgánica de 

l'Estat. M e u t r e era diaca vaig anar a 

la parroquia de S a n t j o a n de i-*ahimós 

a ajudar el rector els caps de se tma-

na, i t ambé tot l'estiu fent casal amb 

la mainada. 

La meva primera destinació va ser 

de vicari a Cassá de la Selva. Després, 

al CoUell. El d i rec tor era en J a u m e 

Reixach, Baixava un vespre a la set-

maiia a Girona i em rennia a m b cls 

amics i amb la meva colla per evitar 

de quedar taucat exclusivament a m b 

cls nois interiis. 

Vaig venir a Girona l 'octubre de 

1969 al CoMegi M e n o r Bisbc C a r -

taña. Vaig viure-hi tres anys. El dirigia 

mossén Xavier Frigola, i la meva feina 

oficial era la de director espiritual; de 

fet, feia d 'animador de la vida cultural 

i espiritual del centre. 

Al mateix temps vaig ser nomenat 

consiliari diocesa de l 'escokisme. Per 

t a n t , la fe ina m e v a s e m p r e es va 

m o u r e entre el j o v e n t . Els anys del 

Cartañá varen ser molt intensos: eren 

els temps del procés de Burgos , del 

dan^er franquisme, que encara era ben 

viu! i Déu n'hi do la feina que varem 

fer de conscienciació social i política 
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«Sóc de la primera promoció 
deis estudis de pedagogía a Girona. 

En Pallach em va marcar molt» 

entre el j oven t . La muIticopist:t que 

teníem no donava l'abast a fcr notes. 

octavetcs, etc, Mes d 'una vegada havia 

vingut la policía a demanar infomia-

cions, pero d director, en Xavier Fri-

gola, eis dcspistava molt bé. 

El Cartañá va ser una platafonna 

mol t bona per estar en contacte anib 

els estiidiaiits de I'lnsticut i de niagis-

teri. A m b un grnp de joves , la niajo-

ria esti idiants de batxil lerat i a lgún 

t rebal lador , vá rem in ten ta r fcr una 

«comuni ta t» , q u e va d o n a r de si el 

que va poder . Molts deis amics esti-

mats d'ara procedeixen d'aquell grnp 

del pr imer curs deis 70. 

M e n t r e s t a n t , a m b els c o m p a n y s 

capellans i amb giiips de laics vivíeni 

intensanient el postconcil i , Liegíeni. 

discutíem, pensávem i treballáveni per 

fer una Església diferent; creieni en un 

Ritur nou; en una Església de seii/ei i 

d e pobresa; en un sacerdoci no per 

s empre s ino a t emps parcial: en un 

celibat optatiu; volíem la desaparició 

de l'Estat de! Vanea i deis nuncis; volí

e m que els capellans es guanyessin la 

vida amb el treball, també el manual 

(n'hi havia que ja ho feien com a pro-

fessors) i q u e no depenguess in deis 

diners que eis donava l'Estat franquista, 

etc. Eren les utopies destermadcs peí 

Concili que vívíem amb íMusió, tcnsió 

i amb ganes que aquests canvis es p ro-

dui'ssín rápidament, cosa que -ara ho 

sabem- no va ser així. I no només no 

va ser aLxí sino que s'lia reculat. El que 

v o l í e m q u e fos una p r imavera s'ha 

convertit en una tardor, per no dir en 

un liivem que ho ha congclat tot. Fer 

a nosaltres l'Evangeli era el refcrent. i 

no pas el dret canonic. 

- I va arribar la secularització... 
—Sí. A m b to tes ai.|ucstcs i l - lusions. 

aquests desigs de canvi. . . vaíg entrar 

en una cnsí profunda i vaíg marxar un 

any I k m y p e r pensa r a m b ca lma í 

decidir sobre el meu furur. Volia anar 
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a París a trebaliar amb l 'equip general 

de rescoltisnic católic francés... pero 

vaig acabar anant a R o m a . Allá vaig 

comenijar a estudiar pedagogia i vaig 

v iure a casa d ' un capellá belga q u e 

havia estat el consiliari general de la 

J O C . En el pis hi v iv íem nosaltres 

dos, pero la casa scmpre era oberta i hi 

passava moka gent d'arreu del m ó n . 

Va ser una experiencia d 'una riquesa 

h u m a n a inob l idab le , tant Testada a 

R o m a com el contacte amb totes les 

persones que varen passar peí pis. D e 

cap m a n e r a volia v i u r e al C o l e g i o 

Español; neccssitava trencar per poder 

pensar amb calma i decidir. 

N o va ser fácil. M ' h o vaig passar 

molr bé a R o m a , una ciucat nierave-

Ilosa, pero també hi vaig patir. N o és 

gens fácil prendre una decisió fona-

mental. En vaig parlar amb els amics i 

els companys , capellans i laics. I. al 

final, quan va venir a R o m a el bisbe 

Jubany per ser nomenat cardenal, vaig 

parlar Uargament i profundament amb 

ell i li vaig c o m u n i c a r la decisió de 

secularítzar-me. Cal dir que aquell dia 

el vaig veure THOU huma: em va oferir 

ajuda, i fms i tot li vaig dir que alió 

era l'estil i l 'acdtud amb que m'ham-ia 

agradat veure'l sempre. 

Ja a G i r o n a , el j u l i o ! , d e s p r é s 

d'acabar el curs vaig c o m e n t a r a fcr 

els papers per a la secularització i vaig 

tomar a viure a casa per un temps. N o 

va ser fácil. Els pares patien i la pressió 

d 'una societat perita com la gironina 

era forta, pero j o tenia una cosa niolt 

clara: e m quedava a Girona. N o pen-

sava marxar a una altra població com 

havien fi;t altres companys secularit-

zats, c o m si fugissin. E m quedava, i 

afrontava la nova etapa directament a 

la nieva ciutat. Encara recordó algunes 

persones que trencaven de carrer per 

n o trobar-se amb mi; també en recor

d ó d 'a l t res q u e e m varen obr i r les 

portes de bat a bat i em varen donar 

suport en moments difícils. 

-Aixó va suposar una ruptura amb el 
cristianisme? Manteniu Iligams amb 
l'Església? 

—No va suposar un trencament amb el 

crist ianisme. La nieva seculari tzació 

no era fruit d"una crisi de fe, tot i que 

va s u p o s a r r e p l a n t e j a r - m e a l g u n s 

aspectes de la nieva opció creient. Era 

el resultat de la manera d 'en tendre i 

de v i u r e el s a c e r d o c i . P e n s ó q u e . 

encara ara, Jesús de Natzaret, mor t i 

ressuscitat, és un referent fonamental 

cu la mcva vida. A mb FEsglésia insti-

tució he cont inuat mantcn in t -h i Ili

g a m s , j a q u e d u r a n t anys vaig ser 

secretari i, pos t e r io rmen t , pres ident 

del Secretariat Diocesa de Justicia i 

Pan, que várem fundar amb un petit 

g rup de g i ron ins el 1975. D e totes 

maneres m'interessa mes el poblé de 

Déu que no pas l'Església insdtució; la 

veig niassa anquilosada i allunyada del 

q u e p e n s ó q u e h a u r i a d e ser una 

c o m u n i t a t de cre ients . La veig una 

institució mes marcada peí dret canó-

nic q u e no pas per l 'Evangeli ; mes 

defensora deis seus interessos que no 

pas anunc iadora d 'una Bona N o v a . 

T r o b o paténques les deelaracions de la 

Jerarquia: gairebé mai parlen del futur 

a m b ¡Musió Í esperani^a; de la nova 

societat q u e esta na ixen t noniés en 

veuen aspectes negatius i perills i mals 

i... Em dona ia sensació que están tan-

cats al seu castell amb els seus fidels 

mes aterrissats i q u e no v e u e n cap 

horitzó nou i esperan^ador. S'assem-

blen ais profe tes d e calamita ts q u e 

denunciava Joan XXII l . 

-Com reacciona un excapellá quan es 
topa amb aigú que li havia confiat 
secrets de confessió? 

- D o n e s de manera normal . Els p r i -

mei-s temps es teia una mica difícil el 

canvi de vida, pe ro el pas deis anys 

t 'ajuda a r e t roba r el teu l loc. A m b 

algunes persones, poques, cont inuem 

p a r l a n t s o b r e t e m p s d e fe; a m b 

d'altres, la relació és amical. 

-Després us váreu formar com a univer-
sitari. 

- Q u a n vaig tornar de R o m a , de l'any 

sabatic q u e n i 'hav ia c o n c e d i t , vaig 

comeni,'ar a treballar per poder viure 

i no ser una cárrega per ais de casa. 

S o r t o s a m e n t vaig t r o b a r una feina 
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«És bo no perdre la memoria 
i recordar tothom allá on era 

i allá on és» 

que ni'agradava i que cni pennetia 
estudiar. AproUcant que a Giroiia 
s'havieii estrenar estudis universitaris 
vaig comení^ar a estudiar pedai^ogia. 
Sóc de la primera promoció deis 
estudis de pedagogia a Girona. Vaig 
teñir en Pallaeh de protessor, que eiii 
va marcar molt des del punt de vista 
universitari. Eli niateix, quan es va 
crear TICE (institut de Ciéneies de 
l'Educació), em va denianar si volia 
entrar a treballar-hi d'auxiliar adnii-
nistratiu. una proposta extraordinaria 
que vaig acceptar anib molt de giist i 
d'ildusió perqué eni permetia conti
nuar estudianC i treballar en una insti-
tució que, en aquells moments, va 
impulsar la renovació pedagógica a 
les comarques gironines i va pro-
moure la llengua i la cultura catalanes 
de la má de Modest Prats, que va ser 
el director que va succeir a Pallach 
després de la seva mort sobtada. 

- I el matrimoni. 
-El desenibre de 197-1 la Montserrat 
Tetradas i jo ens casavem a Termita 
de Santa Caterina. al Moiitgrí, acom-
panyats de tamiiiars, anücs i també de 
companys del seminan. El dia abans 
la policía va telefonar dicnt que hi 
serien presents. No sé si era veritat o 
va ser una broma de mal gust. Sigui 
el que sigui. recordó aquell dia com 
un dia espléndid en tots els sentits. 

-Quantes Girones: la rica, la treballado-
raj'exclosa... segur que n'hi ha mes. 

- I tant! la burgesa. la benestant, la 
deis comerciants, la deis empresaris. 
la satisfeta, la que figura en la llista 
de les millors capitals d'Espaiiya. 
una de les mes cares per viure-hi, la 
deis gironins de tota la vida, la deis 
joves, la deis vells (ara tercera edat), 
la deis... pero cambé hi ha la deis 
barris de Vila-roja, FOTIC de la Pól
vora, la deis nouvinguts amb papers 
i sense papers, la deis passavolants. 

la deis de la Sopa, la deis trebaila-
dors de les empreses estatals que 
arriben per poc temps i ja volen 
marxar, la deis que están a Girona 
com podrien ser a Saragossa o Lleó, 
la deis funcionaris, etc. 

-Existeix una societat civil gironina 
cohesionada o és feta d'individuali-
tats? 

- N o cree que bi bagi una societat 
civil, i menys que sigui cohesionada. 
Pensó que, si de cas, la cobesió es 
produeix en casos concrets i en fini-
ció de propostes i projectes determi-
nacs. La sensació que tinc és que, mes 
o menys , t o t h o m llaura peí seu 
compte i a partir deis seus interessos. 
Només cal veure com actúen deter
mináis coi-lectius: els comerciants, eh 
empresaris del rain de la construcció, 
etc. ParJant de la societat civil, pensó 
que s'ha d'enforcir molt mes. La par-
ticipaciü deis gironins en tots els 
ámbits de la vida pública, tot i que ha 
millorac, encara és pobra, Haura de 
ser molt mes activa, partint de la base 
que cal pensar globalment i actuar 
lücalment. 

-Cap periodista ni historiador no han 
tret el cap a la cuina del socíalísme 
democrátic gironí, tot i que els homes i 
dones de la Transició ja son avis. 

—Escaria bé que algún dia. millor si és 
aviat, s'escrivís no només !a historia 
del socialisme democrátic sino cambé 
la deis partits i grups polítics i socials. 
I que es fes amb sentit crític, i que es 
deixés parlar els protagonistes; els que 
encara hi son i els que en varen sor-
cir. Es significaciu el silenci d'algunes 
persones que varen treballar activa-
ment els primers anys en els partics, 
que fins i tot varen teñir una presen
cia pública, que varen ocupar carrees 
institucionals, persones que eren 
molt lúcides Í critiques i que ara, ja fa 
temps, han desaparegut de la vida 
política i social de la ciutat. Els partits 
se les han menjac? O han marxat 
desenganyacs? 

Es bo no perdre la memoria i 
recordar tothom allá on era i allá on 
és. A vegades amb alguns amics diem 
que estaría bé fer-ne llista. 

Cal fer-ne la historia. Sí. Una 
historia que hauria de ser coMectiva, 
plural i critica. 
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-L'escoltisme va caracteritzar diferents 
generacions de joves en el franquisme. 
També l'OJE, és ciar. Els joves d'ara, on 
son? Eis estudiants de tnagisteri i 
pedagogía, per exemple, ¿qué fan en 
elseutempslliure? 

—Dones n'hi lia per a tots els giisCos. 

Deis joves que j o conec mes dirccta-

incnt i anib cls quals tinc niés eoncacte 

et puc dir que están b.istaiic c o m p r o -

niesüs en tasques socials ai seu poblé o 

en movimcnts i cntitats d'esplai, ere. 

Son nois i noies bastant coniproniesos, 

pe ro d 'una manera mol t diferenc de 

c o m hi cstavem nosaltres. Ainb aquests 

q u e están mes e o m p r o m e s o s t e n i m 

piints en comú . com per exemple hi 

voluntat de canvi i de transformació 

de la societat . La d iscrepancia és a 

rhora d'analitzar les causes i a Fliora de 

concretar com s'ba de fer aquest canvi. 

Ens separen 50 anys, i a m b la mitja 

centuria la societat ha canviat molt i. 

per tant, els mecanismes de canvi i les 

maneres d'actuar son diferents. El que 

cons ide ro i m p o r t a n t és que hi hagi 

aquesta voluntat de canvi i que siguem 

capa<;os de t rabar punts comims que 

ens pennet in accions conjuntes, 

-Quina és la fornal deis futurs dirigents 
deGirona? 

-La d'ara no la sé. Fa uns anys. en els 

momen t s de la transició i els p r i m e n 

anys de la democracia, una de les tor

náis va ser i ' e sco l t i sme catójie (era 

l 'únic que hi havia). Per altra banda 

h a u r í c m d e v e u r e q u é s ' e n t é n p e r 

«dirigents»: els q u e fo rmen par t de 

l 'Ajuntament? O els que controlen el 

poder económic? O cls que controlen 

altres pareeMes del poder polític? pensó 

que en la militancia deis parcits hi ha 

una part deis futurs dirigents. pero em 

preocupa Tendogamia deis paitits. Q u é 

esperen per fer llistes obertes? i, peí 

que fa ais futurs dirigents, t ambé els 

hauríeni de trobar en les cntitats cívi-

ques i publiques de la ciutat. 

- Jus t ic ia i Pau va ser la primera ONG 

amb implantado al territori. Com varen 
ser els seus inicis í l'arrelament? 

-E l primer pas per constituir un ga ip 

de Justicia i Pau a Girona el varem fer 

en Modest Prats, en Jaume Curbet i j o 

mateix, assisrint a una trobada de dife

rents secretariats de Justicia i Pau que 

es va fer a Montscn'ac en presencia del 

cardenal Jubany, el setembrc de 1974. 

En Juan M. líandrés, que hi anava en 

n o m de la jil^ del Pais Base, va deixar 

molt ciar a lí.uiz [iniénez que aquella 

era una crobada internacional, ja que 

hi havia participants de diferents pai-

sos: catalans, bascos, espanyols i por tu-

guesos . Era a pr inc ip i de 1975 . En 

Franco encara era viu. R e c o r d ó que 

en un m o m e n t detemiinat de la reu

nió i parlant de la situació política al 

Pais Base. Bandrés va dir una exprcssió 

com aquesta: «el País Base és un pais 

ocupat milicannent; que se'n vagin les 

forces d'ocupació i que ens deixin ais 

bascos solucionar els nostres p rob lc -

mes. Ens en sortirem». 

Bé . Després d ' aques t a r e u n i ó a 

Montserrat véiem molt clara la possi-

bilitat de crear tm gnip de J iP a Gi ro 

na com a secretariat diocesa. Varem 

fer una p r imera r e u n i ó a casa d ' en 

Pere T h i ó i la M. Pilar Fernández en 

la qual hi havia, a mes, si no ho recor

dó malamcnt , en J a u m e C u r b e t i la 

Montserrat Hosta, la C a m i e Garbo i 

en Ricard Masó, la Teresa Vilanova i 

en Paco Pluma, en Modes t Prats, la 

MontseiTat Tetradas i j o mateix. Allá 

\ 'árem comen ta r a preparar una llista 

de possiblcs persones per convidar , 

p e r s o n e s q u e p r o c e d i e n de l c a m p 

p o l í t i c i de d i f e r e n t s m o v i m e n t s 

d'Església: escolrisme. J O C , H O A C , 

etc. Tcn íem molt ciar que , en vista de 

la situació política de manca de lliber-

tat i respecte ais drets humans, haviem 

d ' a p r o f i t a r el p a r a i g u a q u e t e n i a 

PEsglésia grácies al C o n c o r d a t p e r 

a ixop lugar sota j i P diferents g rups , 

fossin o no confessionals. I així va ser. 

A mb c! pas del temps í la consecució 

de !a d e m o c r a c i a a l g u n s deis seus 

membres varen deixar el Secretariat 

per anar allá on e¡s pertocava: els par-

rits politics i les centráis sindicáis. 

Varem fer l'assemblea constitutiva 

al Seminar i , el día Í6 de febrer de 

1975, i la comissió que va sor t i r -ne 

estava fonuada per les següencs perso

nes: Pere T h i ó , de Girona, director; 



ENTREVISTA -> *- RüVISTA DEi GlE)ONA •* \IJ,M. 2.ÍI jl.i|.lf)l. - At los r 200_S *• l-i-^.'.l ly 

«Hí ha mestres que son motor de canvi 
i que deixen petja peí que díuen 

i peí que fan, és a dir, que eduquen» 

Xavier M e n n o , de Girona, sotsdirec-

íor; loaquim Bovcr, de Girona, sots-

dircccor; Antoni Calvó, de Figuercs, 

J a i ime R o c a b e r t , de l i lanes, i Pilar 

Gisbert, de Girona, voca!s; i Modcsr 

Prats, delegar episcopal . El d i rec tor 

eni va triar a mi per a secretan. 

Les primeres campanyes varen ser 

contra la pena de mor t i a favor deis 

drets humans a casa nostra. C a m p a 

nyes que feicm j i in tament anib altres 

coMectius. Senipre hem tingut mol t 

ciar que la feina s'ha de fer conjunta-

ment; que no hi valen les individuali-

tats, siguin de persones o de coMec

tius. Cal dir que seinpre váreni teñir 

el suport del bisbe C a m p r o d o n , que 

estava informat puntualnient de tot el 

que teiem. Fins i tot, alguna vegada va 

ser ell qui ens va snggerir tcjnes de 

trcball. 

Volíeni que la noscra accici senipre 

influís en dues direccions: a l 'interior 

de l 'Esg lé s i a i en la s o c i e t a t . Si 

d e m a n á v e m el r e c o n e i x e m e i u deis 

drets humans per a la societat civil, 

mes r i iavíem de denianar a l ' interior 

de l 'Església catól ica , on les d o n e s 

estaven (i están) ben marginades. 

A JiP vaig ser secretan durant els 

primers anys, i després vaig passar a ser 

el president quan en Pere Th ió ho va 

deixar per participar directament en el 

m ó n de la política. Nosaltres pensá-

vem, i pensem, que el president del 

S e c r e t a r i a t ha d e ser una p e r s o n a 

compromesa políticament pero que é,s 

millor que no miJiti a cap partit, per 

ev i t a r c o n f r o n t a c i o n s a m b d 'a l t res 

gnips polítics i salvar, en la mesura del 

poss ib le , Tob jec t iv i t a t de les seves 

a c t u a c i o n s . A c t u a c i o n s , p e r o , q u e 

están marcades per un compromís ciar 

a favor deis drets liumans, la justicia i 

la democracia. 

Després, quan vaig deixar la p re 

sidencia, el bisbe C a m p r o d o n em va 

nomenar delegat episcopal, fet que li 

va p r o v o c a r mes d ' u n p r o b l e m a ja 

q u e j o era un capella seculari tzat i 

tenia un carree públic de responsabili-

cat en Torganigrama del bisbat. 

-D'uns anys engá us heu vinculat estre-
tamentalGRAMC. 
- L a sigla G R A M C volen dir Crups 

de Recerca Í Actuació amb Miñones 

C u l t u r á i s i t r eba l l ador s e s t r anger s . 

L'enritat té mes de deu anys de vida, i 

és una ins t i tuc ió q u e func iona per 

assemblees locáis que son autónomes. 

Trebal lem en diferents camps: en el 

de l'acollida i atenció ais immigrants 

que venen i necessiten una ma que els 

oriend; també treballem en la fomia-

ció deis immigrants i la de les persones 

que els ateiien; fem accions de sensi-

bilització i de denuncia per anar can-

viant tor(;a estereotips i idees precon-

c e b u d e s refer ides a la i m m i g r a c i ó . 

Pense que aquesta feina de denuncia 

r h a u r í e m de fer m o l t mes , ni q u e 

sigui per desemmascarar alguns c o m -

portaments racistes existents en la nos

tra societat. T a m b é hauríem de p r o -

moure mes les trobades entre persones 

de diferents cultures; estem beii con-

ven^uts que, en la mesura que les per

sones es relacionen i es coneixen, es 
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trcnqiK-n barrcrcs i s'afavorcix el 
coiicixemcnc iiiutu. 

De totes maiiercs voldria destacar 
el papcr in ipor tant que juí^a. ais 
Gramcs, el voknuar ia t . Soni una 
entitat que si fa tot el que fa és gra-
cies a una gran quantitat de persones 
que de manera voluntaria ens ajuden. 
Al costat d 'aquestes persones 
voluntaries, mes de 100, hi ha un 
niiniíii d'estructura i tenini personal 
laboral contractat. Actualment 35 
persones treballen de manera ñxa 
portant a tenue projectes concrets i 
les accions que decideix Tasseuiblea 
general, que és la que marca les pau
tes d'actuació. 

-Coneixeu bé els mestres. Els formeu. 
Quina és la realitat professional i social 
delcol-lectiu? 
-Es un coMectiu molt gran i, per 
tant, no és fácil fer-ne una descripció 
acurada. A classe, quan Taluninat em 
diu que l'escola no val res, jo els 
poso exemples d'cscoles que funcio
nen bé, que sí que valen, escoles que 
fan un trebal! espléndid. I viceversa, 
quan em diuen que Pescóla és molt 
bona, els poso exemples concrets que 
fan veure que no ho és tant com 
diuen. M'interessa trencar els esque
mes de bons i dolents. La realitat és 
molt mes complexa. 

El mateix passa en el magisteri, 
amb les persones que treballcu de 
mestre . N ' h i ha moltes de molt 
bones, amb una dedicació extraor
dinaria, i d'altres qtie son uus perfec-
ees kmcionaris, en el scntit pejoratiu 
de la paraula. que conipleixen el que 
está estipulac i prou! Hi ha mestres 
que treballen a Pescóla, qtie son 
motor de canvi i que deixen petja peí 
que diuen i pcl que fan, és a dir. que 
eduquen. 1 n'hi ha d'altres que de la 
mateixa manera que trebal len a 
Tescola podrieu treballar en una 
empresa de neteja! 

Cal preveure mecanismes perqué 
els futurs mestres sápiguen respondre 
a la qüestió «qué vol dir ser i fer de 
mescre?". Se'ls ha d'ajudar a entendre 
que no eu pot ser tothom, de mestre, 
que calen unes condicions especiáis i 
unes aptituds i unes determinades 
actituds. No tothom pot ser mestre. 
Calen uns coneixements i unes dis-
posicions personáis. Tots concixem i 
hcm tingut professors que sabien 
molt de la seva materia i que, per 
altra part, eren incapai;:os de comuni
car bé, de fer agafu" gust per aquella 
materia. Aixó és el que falta. 1, ara 
per ara, no veig qtie s'avanci per 
aquest camí. 

Per altra part, caldria un progra
ma concret de formació permanent 
per ais mestres que ja en son. 
L'alunmat está canviant molt rápida-
ment, i la societat també. La forma-
ció inicial que molts varen rebre no 
és suficieut per continuar treballant i 
fer-ho bé. Ja fa anys, quan era direc
tor de r iCE a Girona i telefonaven 

mestres demanant «Qué teniu, de 30 
hores?" (era el minim d'hores que es 
demanava perqué els cursos puutues-
sin per a les oposicions), jo els con-
testava «Qué t'interessa, a tu?». Calen 
anys sabátics ben programáis, etc. 

De totes maneres, pensó que , 
dintre de tot, els mestres reben una 
formació mes o menys bona, que els 
capacita per ensenyar. El problema 
mes greii rau en els llicenciats que 
surten de les universitacs i que entren 
ais instituís sense una mínima prepa-
ració pedagógica i didáctica. Es aquí 
on es fan els disbarats mes grans! 

-Un tema de debat permanent és el de 
la religió a l'escola. 

-Sí. He defensat sempre que l'ense-
nyament de la religió s'ha de fer fora 
de l'escola: a casa, a la familia, amb 
els pares com a primers educadors i a 
la comunitat parroquial en el cas deis 
católics cristians. Estic segur que 
tants anys de nacionalcatolicisme, 
amb la religió com a assignatura 
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«He defensat sempre que 
l'ensenyament de la religió 

s'ha de fer fora de l'escola» 

obligatoria i una presencia on in ip re -

sent de TEsglésia, lian contr ibuir cfi-

cai;nicnt a la dcscri.stianització de la 

nostra societat. 

-Els instituís religiosos de l'ensenya-
ment conviuen amb una contradicció 
flagrant. Varen ser fundats per atendré 
pobres i es dediquen a les classes amb 
menys dificultáis económiques. 

- E n t r e les congrcgacions religioses hi 

ha situacions de tot. Es cert el que 

dius, i pensó que aquest és un deis 

r e p t e s q u e t e ñ e n : co in a d a p t a r la 

voluntat del fundador /a a la societat 

actual. Mol tes d 'aquestes c o n g r c g a 

cions varen apareixer en un m o m c n t 

q u e l'Estat 110 atenía adcquadamen t 

i'alfabetització i rescolari tzació de la 

infancia i de la j o v e n t u t . Ara no és 

així a casa nostra. I educaven des de 

sempre en uns detcmiinats valors que 

n o s e m p r e c o i n c i d i e n a m b ampl is 

sectors de la societat civil. Pensó, per 

exempie, en cis anys de la República 

en pau, i eni p r e g u n t o fins a qu in 

punt l 'ensenyament que s'impartia en 

les escoles religioses d'aquella época 

va ser factor de divisió i eiifronCa-

ment o tactor de concordia. 

Després del Conci l i Vaticá 11 bi 

va haver, en algunes congregacions . 

intents seriosos de revisió i d'actualit-

zació de l'esperit fundacional per part 

d'alguns sectors renovadors. N o cree 

que t inguin p rou Ilibertat d 'esper i t 

per fer una opció radical a favor deis 

mes necessitats. Tota Testructura que 

han anat a d q u i r i n t a m b el pas del 

temps els condiciona mol t i els Higa 

de peus i mans. I els aires que buten 

des del Vaticá no afavoreixen aquesta 

revisió. D e totes maneres e m costa 

generalitzar pe rqué pensó que hi ha 

sensibilitats difercnts scgons les c o n 

gregacions. Per altra part, en el cas 

d ' a l g ú n es i n s t i t u c i o n s r e l i g i o s e s 

ac tuá i s , c o m I ' O p u s , n o cree q u e 

l 'opció de les seves escoles sigui a ten-

; 

"V 

dre els mes necessitats; aixi ho pensó 

veient el tipus d 'a lumnat que va a les 

seves escoles. El seu objectiu funda

cional és un aitre. 

Els coMegis de l'Esgiésia son un 

subs i s t ema d ins el s is tema genera l 

edticatiu del país, i teñen moka for(,"a. 

Son nn>!ts anvs, per no dir segles, de 

poder de l'Esgiésia. que ara, en una 

s o c i e t a t m e s l a i ca , li c o s t a i n o l t 

d 'abandonar . Ja ho he dit altres vega-

des: pesa mes l 'estructura eclesial (i 

les in f raes t ruc tu res ) q u e no pas la 

vocació missioncra. 

Caries Sapena 


